
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v

Topíme sa v jednotlivostiach… 
… a uniká nám podstata, vízia. Kresťanstvo je vo svojej podstate mystické, Cirkev je mystická, 

kňazi sú mystagógovia, nie úradníci či pragmatickí zákonníci.  

Tou víziou je jednota, spojenie v dokonalom Dobre, v Bohu, ktorý je plnosťou a zavŕšením 

všetkého. Zjavuje sa v pôste a jednoduchosti, na pustine a v mlčaní, kde tíchne vlastnenie a začína 

bytie.  

Sex - nie je to akoby filozofia tela? Výkrik tela, túžba po jednote, splynutí? V manželskej zmluve 

sa k tomu blíži ale - stále je tu ona čiara, trhlina, hranica, jedno telo, ale stále dvaja, dve osoby, dve 

mysle... A tak vzdycháme aj my, stále viac a viac a túžime, dychtíme po okamihu, keď táto hranica 

zmizne a jednota dosiahne svoju dokonalosť - vo Večnosti, v Bohu...  

Dovtedy sa učíme, navykáme si na takúto jednotu s Bohom - lebo v nej a skrze ňu sa uskutoční aj 

tá ostatná jednota. Medzi nami. So všetkým stvorenstvom.  

Dá sa to opísať? Slovom? Obrazom? Hudbou? Ťažko. Dá sa to len byť. Len samo bytie, sama realita 

je dosť výrečná. A tak sa učíme byť. Aby sme rečou bytia mohli akosi zdieľať, odovzdať to ďalej.  

Stratiť všetko - to je cena za to, prijať neoceniteľné a nezaplatiteľné od Neho v Ňom. "Preň som 

všetko stratil.... aby som získal Krista a našiel sa v ňom" (Flp 3, 8-9). 

Ako inak by sme mohli byť už tu na zemi medzi sebou spojení v Jedno Telo ak nie v tejto jednej 

vízii, skúsenosti, túžbe, sne, láske? Na počiatku zvažujeme veľkosť a malosť, dôležitosť a 

poníženosť, ale časom, v tejto jednote, začíname chápať, že na ničom z toho nezáleží a všetky tieto 

slová a pojmy sa rozplývajú a miznú - v Jedinom!  

Dobro, až sa tomu nechce veriť 
Je to zvláštne. Boh nás volá k samým dobrým, skvelým veciam. A my sa vzpierame a okúňame, 

akoby to bolo nejaké bremeno, nejaká strata.  

Možno preto, že na dobro zvyknutí nie sme. Ako vraví Friedman, neexistuje nič také, ako obed 

zadarmo. Myslí tým, že vždy ho musí niekto zaplatiť, hoci aj majiteľ podniku, ktorý ho niekomu 

zadarmo, čiže za svoje peniaze dá. No a my máme neodbytný pocit, že nakoniec to budeme my, kto 

tento pomyselný obed budeme musieť zaplatiť... Vo svete to tak beží. Nikto nerobí nič zadarmo a 

každý niečo očakáva, keď nie iné, tak aspoň vďaku - a raz možno oplatenie jeho služby. A ak nám 



niekto tvrdí, že naozaj chce nám niečo len tak darovať alebo pre nás niečo dobré len tak urobiť, 

zadarmo - tak hneď spozornieme, lebo tuším podvod, búdu, nejaký háčik...  

A čo Boh? Ani u Neho nie je obed zadarmo a vskutku za spásu sa platí - ale ten, ktorý platil, bol v 

Kristovi sám Boh. Prečo by to ale robil? Lebo nás miluje? Ľahšie sa to hovorí ako sa tomu verí. 

Radšej budeme za všetkým hľadať onen háčik: Za všetkým jen túžba Cirkvi po moci. Ide jej o naše 

peniaze. Kňazi či kazatelia chcú ovládať ľudí a bohatnúť na tom. Nebuď naivná ovca! Je to príliš 

krásne na to, aby to bola pravda. Je to len mýtus. Moderný cynický človek niečomu takému neverí 

- stredoveké legendy a kniha z doby bronzovej!  

Koľko teórií, hľadania sprisahaní, koľko snahy odôvodniť, prečo nenasledujem, neprijímam to, čo 

je v samej podstate len dobré, len užitočné, to najlepšie a najskvelejšie možné!  

Alebo to robíme tak mlčky, skryto - vyhovárame sa na starosti a ako nemáme čas a možno niekedy 

potom... a tým akoby sme hovorili, vieš, Ježišu / brat farár, to je pekné, čo hovoríš, ale vieš, svet je 

iný, tam to chodí inak, tam sa to takto nedá... A vlastne je to aj pravda. Ježiš hovorí, že svet musíme 

opustiť, zanechať, že v tom to celé je. Ale zanechať svet kvôli niečomu, čo je zadarmo a vyzerá to 

tak dobre, až je to podozrivé, až to ani nemôže byť pravda? A veru, čo ak to naozaj nie je pravda? 

Na svete je toľko vier a názorov a náboženstiev! Však hej, sme kresťania, ale zase nepreháňať to! 

Svet, tento, možno nie je nič moc, ale je tu, máme ho, naučili sme sa v ňom celkom obstojne žiť, 

niečo sme v ňom nahonobili a hlavne, je istý, hmatateľný. Len pekne ostaňme pri zemi! Kľudne sa 

pomodli, aj do kostola choď, ak myslíš - keby náhodou ten Boh naozaj bol - ale nepreháňaj to a drž 

sa toho, čo vidíš, drž sa sveta, drž sa pri zemi a pri jej istotách!  

Mnohí ľudia viac ako kresťanstvo dnes prijímajú a obnovujú staré pohanské mýty. Akoby ich drsná 

a veru neradostná realita im bola bližšia a páčila sa im viac. Akoby hovorili, vidíte, taký Ódin či 

Hádes sa na nič nehrajú. Nesľubujú žiadne Nebo, žiadnu blaženosť (a nevyžadujú ani neposkytujú 

žiadnu svätosť), len šerý drsný osud pre cynických ľudí, ktorí už neveria na rozprávky o niečom 

lepšom. A tak hurá, poďme radšej veriť vo Svaroga a Paroma a nasledujme ásatrú, bár sú to aj len 

mýty... veď to nevadí! Sú to mýty, ktoré sedia k tomuto svetu a tomuto životu, zrkadlia ho. Človek 

im môže veriť a mať tak nejaký ten "náboženský pocit" a súčasne byť ďalej človekom zo sveta, 

možno dokonca ešte viac a svetskejšie, lebo v mýte nájde ospravedlnenie aj pre svoj hriech a zlobu.  

Možno aj toto je dôvod, prečo si ľudia volia Peklo. Večné podozrenie, že s Nebom to nie je len tak, 

že Boh nie je taký, ako sa javí, skôr to bude nejaký narušený netvor, narcis, tyran, to Jeho Nebo 

nakoniec nebude vôbec tak úžasné, skôr nuda a večná podriadenosť bez možnosti úniku... a Peklo, 

no, - tam sme aspoň každý sám za seba a pre seba a podľa seba a aspoň sa nemusíme nikomu klaňať 

a svoj osud máme svoj vlastný, nič nečakáme, v nič nedúfame, nič nás nemôže sklamať, vlastne tu 

v Pekle sme jediní slobodní a nezávislí i na samom Bohu! No nie sme my chlapíci? Veru, aj takto 

môže niekto, vedome či podvedome, pred Bohom a Evanjeliom uvažovať...  



Jednota je viac, než veľkosť či 

malosť! 
Dokonalosť je vtedy, keď už nie je žiadna otázka prvého či posledného miesta, kde sa už nik nepýta 

na veľkosť ani na malosť, ale kde je už iba jednota a zdieľanie. Nič viac. Dokonalosť je za tamtým 

všetkým.  

Veľkosť a malosť majú zmysel len vtedy, ak sa ešte stále porovnávame. Sú to pozostatky sveta, 

posmrtné kŕče Ega. Keď svet ešte len opúšťame, musíme si zvoliť malosť, aby sme mohli prijať 

Božiu Veľkosť. Inak uvažovať ešte nedokážeme.  

Ale v Nebi už takéto porovnávanie neexistuje. V Bohu nič také neexistuje. A čím viac tam 

vstupujeme, tým viac si uvedomujeme, že táto Jednota a Zdieľanie všetkého v Trojici, dokonalá, 

lebo svätá, prostá sebectva a teda aj každej závisti, porovnávania, súperenia, je viac než akýkoľvek 

koncept veľkosti a malosti, prvenstva či posledného miesta.  

V tejto jednote všetko je všetkých a všetci sú všetkým. Tak, ako to odhalil o sebe a Otcovi Ježiš: 

"On [Duch Svätý] ma oslávi, lebo z môjho vezme a zvestuje vám. Všetko, čo má Otec, je moje. Preto 

som povedal, že z môjho vezme a zvestuje vám" (Jn 16, 14-15). Všetko Otcovo je Ježišovo a 

všetko Ježišovo je Ducha Svätého a všetko toto patrí Otcovi. Všetko je všetkých. Akékoľvek 

vydeľovanie sa stráca zmysel a nemá viac miesto v tejto Jednote. Ona je všetkým. Ona je viac.  

Kým sa porovnávame a kým sa vydeľujeme a kým sa hráme na väčších a menších a prvých a 

posledných a na dôležitejších a obyčajnejších, dovtedy medzi nami táto jednota byť nemôže. 

Dovtedy sme stále svetskí. Vlastne ju ešte ani nevidíme ani nepoznáme. Tak, ako o nej píše Ján, že 

"kto nemiluje, nepoznal Boha, lebo Boh je láska" (1Jn 4, 8). Boh je láska a ovocím lásky je 

táto jednota, lebo láska "je zväzkom dokonalosti" (Kol 3, 14). Kým túto jednotu lásky nepoznáme, 

stále nám ide o seba a riešime svoje Ego a svoju vlastnú dôležitosť, aj pred samým Bohom a v samej 

Cirkvi. Ale keď konečne spoznáme Boha a veľkosť a krásu lásky tvoriacej takúto jednotu, už viac 

nedokážeme a ani nevidíme zmysel v tom byť naďalej takto svetskí!  

Až keď teda odložíme všetko toto a zvolíme si miesto toho túto jednotu lásky, kde všetci sú všetkým 

a všetko je všetkých, začíname žiť Boží Život a stávame sa Kráľovstvom.  

Takto sa o to Cirkev pokúsila od samého prvého dňa: "Množstvo veriacich malo jedno srdce a jednu 

dušu. A nik z nich nehovoril, že niečo z toho, čo mal, je jeho, ale všetko mali spoločné. Apoštoli 

veľkou silou vydávali svedectvo o zmŕtvychvstaní Pána Ježiša a na všetkých spočívala veľká milosť" 

(Sk 4, 32-33) - pretože v tejto jednote oni boli Boží a aj všetko Božie bolo ich. Ešte v tom neboli 

dokonalí, napríklad "keď počet učeníkov rástol, Helenisti začali šomrať na Hebrejov, že pri 

každodennom obsluhovaní zanedbávajú ich vdovy" (Sk 6, 1) - ale vedeli, o čo ide, čo chcú, čomu 

sa učia, kadiaľ a kam vedie Cesta.  



Toto musíme pochopiť srdcom, musíme si to nechať ukázať Duchom. Nedá sa to porozumieť zo 

slov a z logiky. V nej môžeme porozumieť, že by to tak malo byť - ale až v Duchu a srdcom môžeme 

pochopiť a spoznať, že to tak naozaj je, pochopiť nielen princíp, ale samú realitu. Čo nás znova 

vracia k tomu, že rozjímanie a neskôr vnútorná modlitba a otvorenosť Duchu je to, bez čoho sa 

nijako nezaobídeme.  

Je to ako stavba krištáľovej katedrály, kde všetci pracujú a nosia a stávajú a ukladajú a nikto 

nehľadí na seba ani na druhých, nikto nikoho nesúdi ani sa s nikým neporovnáva, lebo všetkých 

zachvátila stavebná horúčka a sú úplne pohltení katedrálou a jej krásou a k nej sú upnutí a každý 

zo seba dáva všetko a to najlepšie, spoločne pracujú a jediné, na čom im záleží a čo ich napĺňa 

hlbokou radosťou je, že katedrála rastie. A touto katedrálou je práve Božie Kráľovstvo, čiže Boží 

trojičný život, čiže táto Svätá Jednota.  

Každý miluje. Každý dáva všetko. Všetko je všetkých a všetci sú jeden, Kristus a sám Boh je súčasť 

a podstata tejto Svätej Jednoty. Toto je Cirkev. Toto je Nebo. Boh sa neporovnáva s človekom a 

človek sa neporovnáva s Bohom, ale obaja sú Jeden. Z milosti sú rovní v tejto Jednote Boha. Boh 

sa stal človekom, aby sa človek stal bohom. Preto je to milosť, pretože už ani sama 

otázka zásluh viac v tejto jednote neexistuje. Všetci sú všetkým, všetko je všetkých. Všetko je dar, 

každý je darcom, nikto nie je cudzí. Nič viac ani nič menej v tom nie je. Ba ani viny už viac niet, 

pretože je odpustená - v tejto jednote, ktorá sama je prijatím a odpustením rovnako, ako 

je milosrdenstvom s dávaním.  

"Toho, kto zvíťazí, posadím vedľa seba na mojom tróne, ako som aj ja zvíťazil a zasadol som s 

mojím Otcom na jeho tróne. Kto má uši, nech počúva, čo Duch hovorí cirkvi." (Zjv 3, 21-22) 

Predstav si modlitbu ako 

spoločenstvo... 
... pretože, myslím, presne týmto modlitba je: spoločenstvom modliaceho sa s Bohom i navzájom.  

Prečo potom slová a gestá? Pretože kým sme na zemi, nie sme schopní takéhoto spoločenstva, 

splynutia dvoch sŕdc inak, než cez vonkajšie znaky: slová, gestá, stolovanie, dotyky, rôzne rituály, 

ako sú zvyky, tradície,... Ale ak je spoločenstvo a blízkosť naozaj hlboká, časom prerastie do 

prostého spoločného mlčania. 

Aj vo vzťahu k Bohu začíname vonkajškom: slovami modlitby, gestami ktoré ju sprevádzajú, 

zvykmi a rituálmi a obradmi,... ale časom aj tu nastupuje prosté mlčanie kontemplácie, 

adorácie,... spoločenstva.  

Hovorí sa a Písmo používa tento obraz, že Nebo, to je neprestajná modlitba, neprestajný chválospev 

a oslava Boha. Ak to berieme doslovne, znie to príšerne, ako nejaká hrozná spartakiáda na počesť 



narcistického a samoľúbeho bôžika. Ale ak si uvedomíme, že modlitba vo svojej podstate 

je spoločenstvo a jednota, potom zrazu rozumieme, že týmto pojmom sa vyjadruje to najúžasnejšie 

a najúchvatnejšie na svete: jednota Boha a človeka, kde človek oslavuje Boha, svojho Otca a 

Spasiteľa tým, že s Ním úplne splýva v súzvuku dokonalej jednoty lásky - a Boh rovnako oslavuje 

človeka, svojho syna a chránenca tým, že sa s ním spája v rovnakej jednote, v splynutí, v dokonalom 

súzvuku dvoch a dáva mu tak úplný podiel na samom Sebe, na svojej božskej prirodzenosti, živote, 

všetkom!  

A príhovorná modlitba? Modliť sa za niekoho značí vo svojom srdci ho prijímať a pojímať do 

spoločenstva, objímať ho, milovať ho... áno, milovať ho. Svätí v Nebi sa prihovárajú za nás tak, že 

nás volajú do tohto spoločenstva - a my prijímame ovocie ich modlitby a príhovoru, keď do tohto 

spoločenstva s nimi vstupujeme. Čiže do spoločenstva samého Krista, s ktorým oni už sú dokonale 

jeden. Sám "Kristus Ježiš, ktorý zomrel, ba viac - ktorý bol vzkriesený, je po pravici Boha a 

prihovára sa za nás" (Rim 8, 34) nás týmto príhovorom pozýva a volá do spoločenstva a jednoty 

so sebou samým, ako sám hovorí a nalieha: "Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť nemôže 

prinášať ovocie sama od seba, ak neostane na viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne" (Jn 15, 4). 

A my prijímame ovocie Jeho príhovoru tým, že to tejto jednoty s spoločenstva s Ním vstupujeme a 

v Ňom nachádzame svoju cestu, večnú pravdu i plný život naveky.  

Modlitba je spoločenstvo. Modliť sa k Bohu znamená vstupovať do jednoty a spoločenstva s Ním 

a zotrvávať v nej. Modliť sa za niekoho znamená zamilovať si ho, milovať ho a urobiť mu v srdci 

miesto, pojať ho do spoločenstva a urobiť ho svojim vzácnym druhom a bratom v Kristovi - aj keby 

on sám, za ktorého sa modlíme, o tom nateraz nemal ani poňatia. Aby tak cez nás a v nás už teraz 

predstupoval pred Boha a mal takto sprostredkovane podiel na našom spoločenstve s Bohom v 

Kristovi.  

Slová a gestá sú začiatok. Láska a spoločenstvo sú podstata. Jednota všetkého v Kristovi je cieľ.  

Preto je eucharistia vrchol každej modlitby. V nej je totiž táto jednota najhlbšia a najprenikavejšia. 

Tu na zemi väčšej ani hlbšej niet.  

Sväté sebectvo 
Kedysi dávno ešte na fakulte sme vymysleli takúto definíciu lásky: je to bezcitné a bezohľadné 

úsilie o dobro druhého. Dnes sa mi v mysli vynorila znova...  

Boh je láska, vraví Písmo. U Boha láska je to, čím Je, nie to, čo iba koná alebo cíti. JE láska. Vlastne 

v tomto zmysle Božia láska nemá s nami vôbec nič spoločné. Boh len jednoducho Je, čím Je, vždy, 

všade, voči každému, bez ohľadu na čokoľvek. A to je dobré, pretože nič z našej strany na tejto 

láske potom ani nemôže nič zmeniť! Boh nás vskutku miluje bezohľadne, bez ohľadu na to, akí 

sme. Miloval nás tak prv, než nás stvoril, veď v Kristovi "si nás ešte pred stvorením sveta vyvolil, 

aby sme boli pred jeho tvárou svätí a nepoškvrnení v láske" (Ef 1, 4). A neprestal, keď prišiel hriech 



a s ním zlo a utrpenie, "veď Kristus zomrel v určenom čase za bezbožných, keď sme boli ešte 

bezmocní" (Rim 5, 6).  

Toto by sa malo diať aj s našou láskou. "Sotvakto zomrie za spravodlivého; hoci za dobrého by sa 

azda niekto odhodlal umrieť" (Rim 5, 7), vraví Pavol a ešte predtým Ježiš: "Ak milujete tých, ktorí 

vás milujú, akú odmenu môžete čakať? Vari to nerobia aj mýtnici? A ak pozdravujete iba svojich 

bratov, čo zvláštne robíte? Nerobia to aj pohania" (Mt 5, 46-47)? Takto milujeme na počiatku - 

kvôli tomu, aký ten druhý je. Či sa nám javí lásky hodný, alebo nie. Či k nemu niečo cítime, alebo 

nie. Či nám našu lásku aj nejako oplatí, aspoň vďačnosťou, alebo nie. Ohľady a city riadia naše 

správanie sa a vzťah.  

A čo na to hovorí Ježiš? Hovorí: "Milujte svojich nepriateľov a modlite sa za tých, čo vás 

prenasledujú, aby ste boli synmi svojho Otca. … Vy teda buďte dokonalí, ako je dokonalý váš 

nebeský Otec." (Mt 5, 44-45.48). Aby ste boli! Buďte! Nie preto, že sa vám ten druhý pozdáva. 

Dokonca ani nie preto, že ten druhý niečo potrebuje alebo aby sa mu pomohlo či uľavilo! Aby ste 

vy BOLI synmi Otca v Nebi! Aby ste boli láskou ako On Je láskou! Aby ste milovali preto, že 

takými jednoducho ste a toto je spôsob vášho bytia, toto ste!  

"My milujeme, pretože on prvý miloval nás" (1Jn 4, 19), hovorí Ján. Viac netreba. Toto je všetok 

dôvod našej lásky. Milujeme, lebo On nás miluje a "nás ženie Kristova láska" (2Kor 5, 14) milovať 

ako On. Milujeme, pretože náš Otec "Boh je láska" (1Jn 4, 8) a my sme Jeho synovia a dcéry a preto 

sme tým istým, toto sme si zvolili za svoj život, spôsob bytia, cestu, záľubu, pasiu podľa slov 

Písma: "napodobňujte Boha ako milované deti" (Ef 5, 1). Toto sme si vybrali. Týmto sme a chceme 

byť: deťmi Otca, anjelmi lásky všade a vždy. Bez ohľadov na ľudí či na pocity a nálady, to už ja za 

nami a my sami sme nad tým.  

Je to zvláštna, Božia podoba sebectva, ktorá je základom nie hriechu, ale svätosti. Je to sebectvo, 

ktoré miluje kvôli sebe. Sebectvo, ktoré usiluje o dobro každého, koho stretne, skutočné dobro, 

kvôli sebe, lebo tým sme. Preto vie počúvať, chápať, súcitiť, darovať sa, dokonca trpieť a obetovať 

sa. Vie byť jemná i silná, vnímavá aj múdra, mať nadhľad i porozumenie – práve preto, že dôvodom 

toho všetkého nie je ten druhý, nejaké jeho kvality alebo vlastnosti ani nejaké naše záujmy 

a očakávania od lásky k nemu a od neho. Dôvod je stále v nás, len a jedine medzi nami a Bohom a 

tým je, že Boh je náš milujúci Otec a my sme Jeho deti, vo všetkom Mu podobné. Prosto žijeme a 

konáme to, čo žije a koná On, lebo takí v Ňom sme. A je vlastne srdečne jedno, kto nám v rámci 

toho "príde do rany" a stane sa tak "obeťou" našej lásky...  

"Vy teda buďte dokonalí, ako je dokonalý váš nebeský Otec" (Mt 5, 48) - toto je tá dokonalosť Otca: 

láska úplne nezávislá na tom, komu sa práve prejavuje. Láska, ktorou milujeme druhého prv, než 

ho vôbec stretneme. Dokonalá láska, lebo sa odvíja len a jedine od milujúceho a nijako 

od milovaného. Preto je úplne rovnako dávaná každému. "Buďte milosrdní, ako je milosrdný váš 

Otec!" (Lk 6, 36), vraví Ježiš a ani slovkom nezavadí o to, voči komu, pretože na tom vôbec 

nezáleží. Nejde o to, vyberať si, ku komu milosrdní budeme, ale prosto milosrdní byť a tak byť na 

obraz Otca, opravdiví synovia a dcéry Boha! Preto nie "preukazujte milosrdenstvo", ale prosto 

"buďte milosrdní". Podstatné meno miesto slovesa. Identita miesto skutku.  



Ako kresťania sa jednoducho učíme byť synmi a dcérami Boha. Bezcitne a bezohľadne, doslova. 

Nie je to ovocie ohľadov voči druhým. Nie je to o pocitoch a náladách. Je to o bytí. O tom, kým 

sme, čím sa stávame. O identite. Žiadne ohľady, žiadne pocity a nálady na tom nemôžu nič zmeniť 

- nie, ak tým naozaj sme a o toto ide, aby sme tým naozaj boli! Kde v danej chvíli sme, s kým práve 

sme, to všetko je úplne vedľajšie. Všade a v každej situácii a voči každému sme, čím sme. A jediná 

sila, opora, motivácia, dôvod tohto všetkého je tento: "Pozrite, akú veľkú lásku nám daroval Otec: 

voláme sa Božími deťmi a nimi aj sme. … Každý, kto má túto nádej v neho, usiluje sa byť čistý, ako 

je on čistý. … Kto sa narodil z Boha, nepácha hriech, lebo v ňom ostáva jeho semeno; a nemôže 

hrešiť, pretože sa narodil z Boha. Podľa tohto sa dajú rozoznať Božie deti od detí diablových: kto 

nekoná spravodlivo, nie je z Boha; ani ten, kto nemiluje svojho brata" (1Jn 3, 1.3.9-10). 

Toto je Božie Meno: Som, ktorý Som. Som, čo Som. Toto sa musí stať aj našim menom: som, čím 

som - synom (dcérou) Otca. A nič iné s tým nijako nesúvisí.  

Úbohý, ale milujúci 
"Úbohý ale milujúci." Sv. Simeon Nový Bohoslov v sebe, myslím, týmto zhrňuje toto:  

Som úbohý hriešnik a sám od seba nič neviem ani nedokážem ani nemôžem nikoho zachrániť.  

Môžem akurát milovať ľudí, blížnych, bratov, toto je moja úloha a časť práce. Naozaj ich milovať, 

aby mi na nich naozaj záležalo, byť pri nich, blízky blízkym.  

A Boh doplní ostatné, urobí sám, alebo ukáže čo treba urobiť. To je zase Jeho časť práce. Úbohosť 

vytvára priestor a láska cestu pre Božiu milosť nielen do nás, ale aj okolo nás.  

To znamená vybrať si úbohosť - alebo, inými slovami, prijať svoju malosť - ako východisko pre 

svoj život a konanie, svoj základný životný postoj, aby sme cez ňu mohli prijímať Božiu Veľkosť, 

ktorá je v Bohu a z Boha, nie v nás a z nás. A vytvárali priestor pre Jeho konanie. Stále je to 

paradox veľkosti a malosti zároveň, sily a slabosti zároveň. Ekvilibrium, rovnováha oboch, pričom 

jedno aj druhé je v tom svojom extréme, pretože čím väčšia naša vlastná malosť samých v sebe, 

tým väčšia naša veľkosť v Bohu.  

Láska toto v sebe spája, je slabosťou a súčasne je silou, ktorá sa prejavuje v slabosti, ako zistil už 

Pavol, keď od Boha počul slová: "Stačí ti moja milosť, lebo sila sa dokonale prejavuje v slabosti" 

a sám dodáva: "A tak sa budem radšej chváliť svojimi slabosťami, aby vo mne prebývala Kristova 

sila" (2Kor 12, 9).  

Láska je slabosťou podľa sveta, lebo nebojuje za seba, nepresadzuje seba ani nehľadá svoju slávu. 

Odpúšťa a miluje aj nepriateľov a to znova a znova a znova.  

A súčasne láska je silná, pretože vychádza z nás a len z nás. Milujeme, pretože sme sa rozhodli 

milovať, pretože sme synovia a dcéry Boha, pretože sme si vyvolili podobnosť s Bohom za svoju 



identitu a za svoj život - "pretože on prvý miloval nás" (1Jn 4, 19). Nič vonkajšie, žiaden človek, 

žiadne jeho konanie ani vlastnosť ani cena to nemôžu nijako ovplyvniť, pretože od ničoho z toho 

sa naše rozhodnutie milovať neodvíja.  

Tu sa uskutočňuje to, k čomu sme povolaní, naša symbióza s Bohom v Kristovi. Dvaja v jednom 

tele. Nikdy a v ničom nie sme povolaní žiť ani konať osamotene, ale v Bohu a s Bohom a Boh s 

nami a v nás. Toto je spôsob bytia, pre ktorý sme stvorení. V ňom a len v ňom to všetko funguje 

ako má. "Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak 

neostane na viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne. Ja som vinič, vy ste ratolesti. Kto ostáva vo 

mne a ja v ňom, prináša veľa ovocia; lebo bezo mňa nemôžete nič urobiť" (Jn 15, 4-5). Ratolesť sa 

prispôsobuje viniču, nie vinič ratolesti. Ak toto vieme, máme kľúč k tomuto životu v ruke.  

S ľahkosťou zhodiť zo seba bremeno všetkého vlastného, toho haraburdia, ktoré sme na seba 

ponaberali za tie roky... "On odhodil plášť, vyskočil a šiel k Ježišovi. … a hneď videl a šiel za ním 

po ceste" (Mk 10, 50.52). Konečne sa voľne nadýchnuť, slobodne, splna... Konečne voľný a 

slobodný. "Vstaň z mŕtvych a bude ti svietiť Kristus" (Ef 5, 14)!  

Je to ako brieždenie. Ako jarný vánok, plný vône. Ako slnko za letného dňa. Lebo keď som sa stal 

ničím, konečne som sa stal v Ňom Jeho Všetkým, "On je počiatok, prvorodený z mŕtvych, aby on 

mal vo všetkom prvenstvo" (Kol 1, 18). Kresťan je človek, ktorý nemá nič vlastné a pritom vlastní 

Boha, "aby som sa ho niekedy zmocnil, ako sa aj Kristus Ježiš zmocnil mňa" (Flp 3, 12). "Preto 

odložte všetku nečistotu" (Jak 1, 21). Odložte všetko. "Tak ani jeden z vás, ak sa nezriekne všetkého, 

čo má, nemôže byť mojím učeníkom" (Lk 14, 33).  

Akurát, že ani neviem, ako sa to v praxi koná a žije, tak úplne nové to je. Musím sa to učiť. Preto 

sme učeníci. "Kto chce byť prvý, nech je posledný zo všetkých a služobník všetkých" (Mk 9, 35). 

Byť malým sa v praxi prejavuje voľbou, byť posledným. Zvoliť si posledné miesto.  

Kedy zanikne Ego? 
Keď prežije, pochopí,... že všetko je jedno. V Bohu je všetko jedno. A vydeliť sa z tejto jednoty - 

akokoľvek, majetkom, postavením, slávou, mocou, zápasom, čímkoľvek - znamená stať sa sirotou, 

ostať stratený... zatratený. Navždy stratený. Navždy vylúčený - sám sebou. Navždy sám a neúplný. 

V tom tragédia Ega je.  

Nie, nemyslím tu žiaden panteizmus, žiaden zen, nič podobné. Len to, čo pochopil Pavol a vyslovil 

v tej jednej vete: "V ňom žijeme, hýbeme sa a sme" (Sk 17, 28), či v tejto: "Jeden je Boh a Otec 

všetkých, ktorý je nad všetkými, preniká všetkých a je vo všetkých" (Ef 4, 6) a "ktorý pôsobí všetko 

vo všetkých" (1 Kor 12, 6).  

Nie je to niečo, čo sa dá len tak opísať. Vlastne sa to vôbec nedá opísať a slová "v Bohu je všetko 

jedno" sú rovnako prázdne ako akékoľvek iné - v porovnaní s touto skúsenosťou. Ba ani zažiť sa 

nedá len tak. Je to čosi, čo nás presahuje a pohlcuje. Čosi, čo nám pripadá byť na dosah ruky a 



predsa kilometre ďaleko. Jednoduché a vo svojej jednoduchosti akoby neobsiahnuteľné, sústo veľké 

ako hora a mravec, ktorý hľadá spôsob, ako ho do seba pojať. Ale jedno vieme - v poznaní a prijatí 

a osvojení si tohto je cieľ, zmysel, riešenie, naplnenie, dovŕšenie, uskutočnenie všetkého. Alebo 

inak - Nebo.  

Všetci sme jeden. Všetko je jedno. A v tejto jednote nachádzame samých seba a nepotrebujeme sa 

vydeľovať, pretože sme pochopili, že kto takto, vydelením sa, nájde seba, stratí seba, ale kto 

stratí stratí seba pre túto jednotu v Kristovi, nájde seba (porov. Mt 10, 39). Ego sa rozplynie a 

zanikne a zomrie - a my ostaneme, vylúpnutí z jeho škrupiny a oslobodení k plnosti bytia v Bohu.  

Stolička, na ktorej sedím. Kameň, ktorý hladím. Vzduch, ktorý dýcham. Človek, s ktorým sa 

rozprávam. Všetko je plné Boha. Všetko je plné Svetla. Hriech ho nemôže premôcť, temnota 

nemôže pohltiť Svetlo. Len sa vydeliť. Vydeliť a ostať mŕtvou.  

Jedným slovom? Presťahovaný. 
Toto mi vyšlo, keď som uvažoval nad nejakým jedným slovom, ktoré by vystihlo, čo najlepšie, 

dôsledok toho, že človek uveril v Krista a zvolil si Krista.  

Vymenil som svet za svätosť. Som teda už odsťahovaný to sveta. Preto tie slová Jána: "Nemilujte 

svet, ani to, čo je vo svete. Ak niekto miluje svet, nie je v ňom Otcova láska" (1Jn 2, 15). Preto tie 

slová Pavla: "Jedno robím: zabúdam na to, čo je za mnou, a uháňam za tým, čo je predo mnou. 

Bežím k cieľu, za víťaznou cenou Božieho povolania zhora v Kristovi Ježišovi" (Flp 3, 13-14). Preto 

tie slová samého Ježiša: "Tak ani jeden z vás, ak sa nezriekne všetkého, čo má" vo svete, čiže sa z 

neho srdcom neodsťahuje, "nemôže byť mojím učeníkom" (Lk 14, 33), "lebo kde je váš poklad, tam 

bude aj vaše srdce" (Lk 12, 34). Preto "kto položí ruku na pluh a obzerá sa späť, nie je súci pre 

Božie kráľovstvo" (Lk 9, 62). Preto ten nárek a sklamanie Pavla, keď konštatuje: "Démas ma opustil, 

lebo miluje tento svet.. " (2Tim 4, 10).  

A v čom je povaha tohto presťahovania?  

Svet vymenený za svätosť. Frommovo mať vymenené za byť. Nie hromadiť, ale stávať sa. Nie 

bohatstvo a vlastníctvo vecí, ale dokonalosť bytia.  

Spomínate si na dielo Richarda Bacha Čajka Jonathan Livingstone? Vlastne celé dielko o tom je: 

Je lietanie nástrojom chytania rýb a obživy? Alebo ryby a obživa slúžia učeniu sa dokonalosti v 

lietaní? Každý človek počas života rastie a niečím sa stáva. To je normálne. Otázka je, či tento rast 

a nadobudnutá dokonalosť má zmysel a len do tej miery, kým slúži získavaniu pozemských dobier, 

alebo či pozemské dobrá sú tu na to, aby nám zaistili všetko potrebné na to (a veľa toho nie je, stačí 

nám, "že máme čo jesť a čo si obliecť" (1Tim 6, 8)), aby sme mohli rásť v dokonalosti až do stupňa 

svätosti? Je dokonalosť nástroj, alebo cieľ? Sú svet a veci v ňom nástroje, alebo ciele?  



Presťahovanie sa tieto veci medzi sebou navzájom zamieňa a z doterajšieho nástroja sa stáva cieľ a 

z cieľa nástroj: "Čo mi bolo ziskom, kvôli Kristovi pokladám za stratu. A vôbec všetko pokladám za 

stratu pre vznešenosť poznania Krista Ježiša, môjho Pána. Preň som všetko stratil a pokladám za 

odpadky, aby som získal Krista" (Flp 3, 7-8).  

Presťahovaný. Pre Krista. Kvôli Kristovi. Kvôli Otcovi. Z lásky s Kristom k Otcovi. Kvôli sebe a z 

lásky k sebe tiež. "Veď nik nikdy nemal v nenávisti svoje telo, ale živí si ho a opatruje" (Ef 5, 29) - 

a Kristus jednoducho preplatil svet. Jeho ponuka je jednoducho lepšia. Omnoho lepšia. Nekonečne 

lepšia. A tak v Kristovi láska k sebe a láska k Bohu dospievajú k vzácnej a dokonalej zhode a čo 

prospieva jednému, dokonalo zodpovedá aj druhému.  

Takže presťahovaný. Vo svete už nič nemám. Odsťahoval som sa. Táto kapitola je skončená. Môj 

pohľad už smeruje inam a moje srdce už teraz žije inde. "Kto stratí svoj život pre mňa, nájde ho" 

(Mt 10, 39), tak to zhrnul Ježiš. Tak to je. Jedno sa skončilo. Druhé začalo. Ale nemohlo začať prv, 

než to prvé skončilo.  

To, čo predo mnou stojí teraz, je jasné, číre a čisté: Dokonalosť - "buďte dokonalí, ako je dokonalý 

váš nebeský Otec" (Mt 5, 48). Svätosť - "ako svätý je ten, ktorý vás povolal, buďte aj vy svätí vo 

všetkom svojom počínaní; veď je napísané: "Buďte svätí, lebo ja som svätý."" (1Pt 1, 15-16). 

Ovocím je láska a nie hocijaká - "Nové prikázanie vám dávam, aby ste sa milovali navzájom. Aby 

ste sa aj vy vzájomne milovali, ako som ja miloval vás. Podľa toho spoznajú všetci, že ste moji 

učeníci, ak sa budete navzájom milovať" (Jn 13, 34-35). Opravdivé milosrdenstvo - "Buďte 

milosrdní, ako je milosrdný váš Otec" (Lk 6, 36), lebo pre opak už niet dôvodu. Vo svete bol. Mnoho 

dôvodov k tvrdosti a nemilosrdnosti a ľahostajnosti či nenávisti. Teraz už nie. Žiaden. Práve 

naopak!  

Odteraz už viem, o čom môj život na zemi je a bude a čím sa chcem stať: svätým. Tak prosté to je. 

Jedna vec. Jeden zmysel. Jeden cieľ. "Neviete, že tí, čo bežia na štadióne, bežia síce všetci, ale iba 

jeden dosiahne víťaznú cenu? Bežte tak, aby ste sa jej zmocnili. A každý, kto závodí, zdržuje sa 

všetkého; oni preto, aby dosiahli porušiteľný veniec, my však neporušiteľný. Ja teda tak bežím, nie 

ako na neisto, tak bojujem, nie akoby som bil do vetra. Ale krotím svoje telo a podrobujem si ho, 

aby som azda, kým iným kážem, sám nebol zavrhnutý" (1Kor 9, 24-27). "Bežím k cieľu, za víťaznou 

cenou Božieho povolania zhora v Kristovi Ježišovi. A všetci dokonalí takto zmýšľajme" (Flp 3, 14-

15)!  

Prosto, presťahovaný - a teraz už len sám odchádzam do svojho nového domu. "Veď vieme, že keď 

sa tento stánok —  náš pozemský dom rozpadne, máme od Boha príbytok nie rukou zhotovený, ale 

večný dom v nebi" (2Kor 5,1). Amen! 

Mnísi to urobili aj fyzicky a navonok, keď postavili pustovne a kláštory. Ale niet rozdielu a aj keď 

sme navonok stále uprostred sveta, stali sme sa mníchmi rovnako, ako oni sú s nami stále 

rovnakými učeníkmi a kresťanmi. Niet rozdielu, len pár vonkajších vecí sa medzi nami líši. Ale 

podstata je stále rovnaká: odsťahovaní a presťahovaní. Líšiť sa budú aj naše regule, ale len v tom 

vedľajšom, nie podstatnom: že sme opustili svet a patríme Kristovi, že namiesto mať sme si zvolili 

slobodu evanjeliovej chudoby a jednoduchosti, lebo už nežijeme, aby sme hromadili, ale žijeme, 



aby sme boli dokonalí a svätí v Kristovi - tak, "aby sa zachoval váš duch neporušený a duša i telo 

bez úhony, keď príde náš Pán Ježiš Kristus." (1Sol 5, 23). K tomuto je naša myseľ a túžba upnutá 

rovnako ako u nich. Bez rozpoltenosti. Bez polovičatosti.  

"První podmínkou většího než průměrného úspěchu v jakékoli oblasti včetně umění žít je chtít jednu 

věc. Chtít jednu věc předpokládá umět se rozhodnout, umět si vytknout jeden cíl. To znamená, že 

celá osoba je poháněna jednou věcí, pro kterou se rozhodla, a je jí tak oddána, že všechna její 

energie proudí ve směru zvoleného cíle." (Erich Fromm)  

"... s vierou, bez pochybovania. Lebo kto pochybuje, podobá sa morskej vlne, hnanej a zmietanej 

vetrom. Taký človek nech sa nenazdáva, že dostane niečo od Pána;  —  muž s rozpoltenou mysľou, 

nestály vo všetkom svojom počínaní." (Jak 1, 6-8) 

Svet sa zmenil na posilňovňu, veci sveta na činky, udalosti na cviky a výzvy, život na tréning. 

Všetko a vo všetkom má už len jeden zmysel: hľadať, nachádzať, trénovať v tom a na tom opravdivú 

dokonalosť Boha, opravdivú a živú svätosť Krista. Odteraz "len jeden je váš Učiteľ" a tréner, 

Kristus (Mt 23, 8).  

Tenká blana, stienka, závoj 
Medzi nami a mystikou je len tenučká stena, stienka, škrupina, ba skôr závoj. Stačí jeden krok... 

Aký? Myslím, že niečo ako pustenie sa.  

Parašutista musí najprv v lietadle otvoriť dvere, ak chce skákať von. Potom ale ešte musí prekonať 

jednu bariéru, pud sebazáchovy, ktorý mu velí kŕčovito sa držať verají a nikam neskákať. Až jed sa 

pustí úplne všetkého a úplne celý skočí a zbaví sa všetkých ostatných istôt, polovičatosti, všetkého, 

konečne letí, spoliehajúc sa jedine na padák na svojom chrbte...  

Dvere pre nás stvoril Kristus. Prijatím a pochopením Evanjelia sme ich otvorili. Ostáva ešte tak 

škrupinka, blana, papier, závoj - a ten je v našej mysli. Strach pustiť sa. Závrat z hlbiny pred a pod 

nami. Vzdať sa všetkej inej istoty, než závisieť úplne vo všetkom od Pána. Vzdať sa všetkej svojej 

múdrosti a pohrúžiť sa do tak nevyspytateľnej a nám ľuďom tak cudzej a odlišnej Hlbiny Boha. Len 

tenučká blana medzi nami a Nebom. List papiera, kde na jednej jeho strane sme my, na druhej 

Nebo.  

Čo nás môže pohnúť skočiť? Rozum nie, je to nad jeho možnosti. Pudy a inštinkty velia presný 

opak. Ostáva láska. Bláznivá láska, bláznivá túžba a smäd, bláznivá viera ako u Abraháma, keď 

"proti nádeji v nádeji uveril, že sa stane otcom mnohých národov, podľa slova: "Také bude tvoje 

potomstvo."" (Rim 4, 18). Ako u Pavla, ktorý napísal toto a sám o sebe: "My sme blázni pre Krista" 

(1Kor 4, 10) a radí aj ostatným: "Nech nik neklame sám seba! Ak si niekto z vás myslí, že je v tomto 

veku múdry, nech sa stane bláznom, aby bol múdry" (1Kor 3, 18-19).  



A ako dospieť k tomuto? K tejto bláznivej túžbe, šialenej odvahe všetkého sa pustiť a skočiť? 

Terézia Avilská nám to prezradila. Rozjímanie. Ono je vstupná brána. Ako môžeš túžiť po tom, čo 

nepoznáš? A ako môžeš poznať bez poznávania, rozumom a ešte viac srdcom a skúsenosťou? Ako 

vraví Pavol: "Ako uveria v toho, o ktorom nepočuli" (Rim 10, 14)? Preto muž Písma hovorí: "Na 

svojom lôžku myslím na teba, o tebe rozjímam hneď za rána" (Ž 63, 7).  

A potom vojsť. Pustiť sa všetkého a vojsť. Prestať iba nakúkať a vojsť. Stať sa. Začať byť. Nie hrať. 

Nie praktizovať čosi. Vojsť a stať sa. Vojsť a byť. Uvoľniť sa a byť. Celým svojím bytím, celým 

srdcom, prúdiť tým, úplne a celý. Úplne sa uvoľniť, zahodiť všetky ohľady svoje i očakávania 

iných, zahodiť obavy a strach a v úplnej voľnosti a bezprostrednosti nechať vnútro vytrysknúť na 

povrch, ako keď sa zrnko kukurice rozpukne na pukanec.  

Trochu ako v Bessonovom filme Lucy. Sme naplnení Bohom na 10% (najskôr aj menej). A keď sa 

naplníme na 100% - tak sa to náhle preklopí! Posledné zbytky starého ľudstva v nás zhoreli v Ohni 

Slnka a my sme sa stali v Slnku slnkom, v Bohu bohmi. "Staré sa pominulo a nastalo nové" (2Kor 

5, 17).  

V princípe by sa to dalo v jedinej sekunde. Keby nie tá tenká blanka, stienka, bariéra v našej vlastnej 

mysli, v našom vlastnom srdci, papierová ale stále stena medzi nami a týmto všetkým.  

"Kto stratí svoj život pre mňa, nájde ho." (Mt 16, 25) 

Nič menšie ako svätosť nestačí 
Žijeme dobu, ktorá velebí pokrok, vynikajúcosť, oceňuje expertov, očakáva špičkovú kvalitu.  

Nie, že by tomu inokedy bolo inak, ale dnes aj doba nám pripomína, že u kňazov to platí tiež. Nič 

menej, než svätosť a k tomu kompetentnosť na túto službu nestačí. A o nič menšie by nám ani ísť 

nemalo.  

Lekári, vedci, tí všetci vedia, že škola je len začiatok. Štúdium pokračuje a pridáva sa k tomu prax. 

Teologická fakulta a seminár sú tiež iba začiatok. Štúdium nikdy nekončí. Aj u kňaza sa k nemu 

pridáva, alebo aspoň má pridať, prax - nielen pastoračná, ale aj modlitby, bdenia, pôstu... Obzvlášť 

u nás, západných, kde celibát je norma a kde teda kňaz má od počiatku vytvorené podmienky a aj 

naznačenú cestu mnícha a pustovníka, hoci zvláštnym spôsobom a uprostred ľudí a v službe ľuďom. 

Možno jedna z najväčších ľstí diabla je pokus zmeniť ho na úradníka.  

Mních. Pustovník. Boží muž. Svätec. Mystik. Svedok Boha uprostred sveta. Toto je vari viac a 

dôležitejšie, než to, aby bol "blízky ľuďom" v zmysle, že sa im snaží navonok podobať a byť ako 

oni. Pre niektorých ľudí môže byť takýto kňaz osídlom, keď ich len utvrdí v ich ľahostajnosti a 

priemernosti, lebo veď, hľa, pozrite, veď aj pán farár sú normálny obyčajný svetský človek ako my! 

A ostatní necítia potrebu zaujímať sa o niekoho, kto je v zásade rovnaký, ako všetci ostatní ľudia 

okolo nich - možno nekľaje, neopíja sa, ale inak je rovnaký...  



Ježiš bol iný. Úplne iný. A mal okolo seba zástupy. Ľudia cítili, že je iný, Boží, "žasli nad jeho 

učením, lebo ich učil ako ten, čo má moc, a nie ako ich zákonníci" (Mt 7, 28-29), "prišli ho počúvať 

a dať sa uzdraviť zo svojich neduhov. A ozdraveli aj tí, ktorých trápili nečistí duchovia. A každý zo 

zástupu sa usiloval dotknúť sa ho, lebo vychádzala z neho sila a uzdravovala všetkých" (Lk 6, 18-

19).  

Sám Ježiš hovorí, že toto musí byť a má byť základ aj pre pastoračnú prácu nás, kňazov a biskupov. 

Hovorí: "Hľa, ja na vás zošlem, čo môj Otec prisľúbil. Preto zostaňte v meste, kým nebudete 

vystrojení mocou z výsosti!" (Lk 24, 49). A keď sa tak stalo, čítame: "Oni sa rozišli a všade kázali. 

Pán im pomáhal a ich slová potvrdzoval znameniami, ktoré ich sprevádzali" (Mk 16, 20). Pavol 

píše: "Rozhodol som sa, že nechcem medzi vami vedieť nič iné, iba Ježiša Krista, a to ukrižovaného. 

A bol som u vás slabý, bojazlivý a veľmi prestrašený. Moja reč a moje ohlasovanie nespočívali v 

presvedčivých a múdrych slovách, ale v prejavoch Ducha a moci, aby sa vaša viera nezakladala na 

ľudskej múdrosti, ale na Božej moci" (1Kor 2, 2-5).  

Byť kňazom znamená byť Božím mužom. Toto je prvá a hlavná kvalifikácia. Nie nadarmo je 

patrónom kňazov Ján Mária Vianney a dodnes spomíname na lietajúceho Jozefa Kupertínskeho, 

hoci na jeho isto múdrejších a vzdelanejších profesorov sme už dávno zabudli... A cestu k tomu 

naznačuje práve od počiatku Cirkvi tak cenený dar celibátu - mníšskeho zasvätenia, povedzme si to 

rovno. Farár je mních a fara je jeho pustovňa.  

Tu mi prichádza na myseľ synodálny model Cirkvi, ku ktorému nás upriamuje pápež v týchto 

dňoch. Stačí sa pozrieť na Ježiša a apoštolov, napríklad tu: "Judáš mal mešec, preto si niektorí 

mysleli, že mu Ježiš povedal: "Nakúp, čo budeme potrebovať na sviatky," alebo aby dal niečo 

chudobným" (Jn 13, 29) a ešte pred tým: "V prvý deň sviatkov Nekvasených chlebov, keď zabíjali 

veľkonočného baránka, povedali mu jeho učeníci: "Kde ti máme ísť pripraviť veľkonočnú večeru?"" 

(Mk 14, 12). Dokonca to vidieť aj tu: "hovorili [Ježišovi]: "Pane, pozri, tu sú dva meče." On im 

povedal: "Stačí."" (Lk 22, 38). Apoštoli fungujú veľmi samostatne, nie je to Ježiš, ktorý by sa mal 

a musel starať o každodenný život a beh učeníckej komunity. Jeho úloha je iná, byť učiteľom.  

Podobne to vnímajú aj apoštoli po Turiciach, keď pri onom spore vravia: ""Nie je správne, aby sme 

my zanedbávali Božie slovo a obsluhovali pri stoloch. Preto si, bratia, vyhliadnite spomedzi seba 

sedem osvedčených mužov, plných Ducha a múdrosti, a na túto úlohu ustanovíme ich. My sa budeme 

celkom venovať modlitbe a službe slova." Táto reč sa páčila celému zhromaždeniu... " (Sk 6, 2-5).  

Cirkev, konkrétne v tomto prípade farnosť, funguje sama od seba, ako spoločenstvo, synodálne, 

beží a žije sama od seba, nepotrebuje, aby sa o ňu v tomto smere niekto stále staral, viedol za 

ručičku, opatroval, poháňal,... Každý v nej má svoje miesto, svoju, funkciu, zodpovednosť. Aj kňaz 

- byť Božím mužom, svätcom, plným Ducha, ktorý sa úplne venuje modlitbe a službe slova, plný 

múdrosti a Ducha od Boha, mních a pustovník uprostred ľudu, opravdivý pontifex, most medzi 

Kristom a ľuďmi, sám Kristus, ktorému akoby len prepožičiaval svoje telo, aby On v ňom a cez 

neho sa dotýkal ľudí a hovoril, "veď to už nie vy budete hovoriť, ale Duch vášho Otca bude hovoriť 

vo vás" (Mt 10, 20). Toto je úloha a miesto, ktoré má vo farnosti farár. Muž ktorému žiari tvár ako 

Mojžišovi od času stráveného pred Bohom. A nemusí sa báť. Ľudia poznajú, keď je niečo skutočné, 

pravé a naozaj Božie. Nájdu ho a prídu, áno, zástupy.  



 

Inkluzívnosť 
Dnes pomaly mantra. "Inklúzia znamená začlenenie a akceptovanie každého na báze rešpektovania 

rovnej hodnoty a dôstojnosti všetkých ľudí," poučí nás internet. Dá sa robiť dvomi spôsobmi.  

Ten prvý vidíme v knihe Makabejcov: "Kráľ Antiochus vydal rozkaz pre celé kráľovstvo, že všetci 

majú splynúť v jeden národ a každý má opustiť svojrázne zvyky" (1Mak 1, 43). Takto nejako si to 

predstavujú súdruhovia z Európskeho parlamentu, ktorí to posledne skúsili cez návrh na svoje 

vnútorné smernice o komunikácii. "Smernice určené pre zamestnancov eurokomisie okrem iného 

plánovali nahradiť slovné spojenie „vianočné obdobie“ spojením „obdobie sviatkov“. Takisto 

navrhovali vyhýbať sa osloveniam, ktoré nie sú rodovo neutrálne, napríklad „slečna“, „pani“, ako 

aj ďalším výrazom. Ako približuje taliansky denník Il Giornale, eurokomisia v návrhu napríklad 

odporúčala svojim zamestnancom, aby nepoužívali mená spájané s jedným náboženstvom. Takže 

namiesto vety „Mária a Ján sú medzinárodnou dvojicou“ treba povedať „Malika a Július sú 

medzinárodnou dvojicou“ (postoj.sk). Parlament ako celok návrh zamietol, však súdruhovia to 

zjavne nevzdali. „Je jasné, že tieto smernice si vyžadujú viac práce,“ povedala jeho autorka 

eurokomisárka Dalliová a dodala, že prehodnotený dokument bude brať do úvahy vznesené 

pripomienky.  

Ten druhý vidíme u Ježiša: "Poďte ku mne všetci, ktorí sa namáhate a ste preťažení, a ja vás 

posilním.  Vezmite na seba moje jarmo a učte sa odo mňa, lebo som tichý a pokorný srdcom; a 

nájdete odpočinok pre svoju dušu.  Moje jarmo je príjemné a moje bremeno ľahké" (Mt 11, 28-30) 

a inde: "Mám aj iné ovce, ktoré nie sú z tohoto ovčinca. Aj tie musím priviesť a budú počuť môj 

hlas; a bude jedno stádo a jeden pastier" (Jn 10, 16). 

Ten prvý spôsob je pokusom rozpustiť svet v akejsi základnej ničote, kde nič nie je a preto nič 

nemôže nikoho uraziť - toto slovo je dnes tiež akousi mantrou, každý je vo svojej neistote a 

vykorenenosti všetkým strašne urazený a rozrušený. Len kdesi v pozadí - pri počutí mena Malika - 

nás napadne, či tým čímsi, kam máme všetci nejako vplynúť, nebude nakoniec Islam a prečo 

dokument neodporúča, aby poslanci mená ako Muhammad Ali nahradili napríklad takým Maxim 

Alan...  

Ten druhý spôsob naopak vedie k naplneniu, spája ľudí tým, že im ponúka skutočnú plnosť a 

zavŕšenie všetkého, čím kto je, asi podobne ako vrchol Mount Everestu, na ktorom sa zbiehajú a 

nachádzajú svoje naplnenie a zavŕšenie všetky cesty a trasy a výstupy naň, jedno kto ako kedy a 

kadiaľ sa tam vydal.  

Prvá cesta chce dosiahnuť inkluzívnosť cez úplné vyprázdnenie a zanechanie všetkého (teda ak).  

Tá druhá naopak cez naplnenie a zavŕšenie všetkého.  



Už Orwell vo svojom diele 1984 ukázal, že ak zmeníme jazyk a vyradíme z neho isté pojmy a ľudia 

ich nebudú poznať, nedokážu o daných veciach ani hovoriť a ani uvažovať. Nedávno som niečo 

podobné zažil v škole, jeden žiak sa snažil čosi povedať a po chvíli to vzdal so slovami "neviem to 

vyjadriť" - nemal na to slovnú zásobu, nepoznal slová, ktorými by to vedel vyjadriť a pomenovať. V 

kresťanstve sa nám to už deje a mnohé presné a stáročiami cizelované termíny - ospravedlnenie, 

ospravodlivenie, posvätenie, svätosť, milosť, askéza, kontemplácia, Nebo, Peklo,... - dnes už sú pre 

ľudí, aj kresťanov, nezrozumiteľné a neznáme alebo s úplne iným a pokrúteným významom. Ak zo 

svojho jazyka odstránime slová, označujúce realitu - napríklad v zmysle spomenutého návrhu 

prestaneme hovoriť "dámy a páni" ale len "milí kolegovia" a vynájdeme v jazyku novú koncovku, 

v ktorej človek už nebude "on a ona", ale "to" (ako sa, myslím, práve deje vo Francúzsku) - potom 

časom zabudneme aj na danú realitu. A aj ak nás niečo napadne, nebudeme mať pojmy na jej 

označenie a ani slová na jej diskutovanie s ostatnými... Nádherne dokonalá totalita.  

Čo to značí pre nás, ktorí ešte stále máme radšej to, čo je skutočné a nemienime sa toho vzdávať? 

- Chystajme sa na mučeníctvo - príde a možno už čoskoro.  

- Učme sa nezabudnúť a nenechať sa ohlúpiť - začínam chápať, prečo Rod Dreher tak naliehavo 

vyzýva k obnoveniu klasického vzdelávania, ktoré dáva taký dôraz na filozofiu, logiku, kritické 

myslenie, ale aj poznanie faktov, histórie, koreňov (a nielen tzv. "kľúčových kompetencií"), na 

všetko to, čo je spoľahlivou hrádzou voči ideológii, ktorá sa sem snaží vtláčať a pre ktorú sú ľudia 

nenavyknutí myslieť a neznalí faktov ani histórie ľahkou korisťou. Nedávno som našiel na FB 

skupinu, ktorá vysvetľuje, že civilizovaný svet má svoje korene v Afrike a že to boli Afričania, ktorí 

zachránili Európu z "temného stredoveku" (zas ten mýtus) a priniesli jej svetlo civilizácie... Kto 

tomu môže uveriť? No, človek, ktorý nemá vedomosti a nenaučil sa myslieť. Podľa niektorých 

nepochybne ideálny občan EÚ...  

- Vynaložme všetky sily na to, aby nakoľko to závisí od nás, fungoval ten druhý spôsob, ktorého 

srdcom je Cirkev, Božie Kráľovstvo na zemi, prvotina Neba na zemi, kde toto naplnenie a Život 

skutočne sú, len ako vraví už Ježiš, "tesná je brána a úzka cesta, čo vedie do života, a málo je tých, 

čo ju nachádzajú" (Mt 7, 14) - aby ju teda s našou pomocou čo najviac ľudí našlo!  

 



PREČO VLASTNE TÚŽIŤ PO NEBI? 
Rodinná katechézka 168-2021 (757) www.inky.sk týždeň po 17. 1. 2021 

… alebo o neskutočnej normálnosti a neobyčajnej obyčajnosti Neba. 

BOŽIE SLOVO: (Zjv 7,13-17) 

Čítanie zo Zjavenia svätého apoštola Jána: I prehovoril jeden zo starcov a povedal mi: "Kto sú títo 
oblečení do bieleho rúcha a odkiaľ prišli?"  Povedal som mu: "Pán môj, ty to vieš." A on mi pove-
dal: "To sú tí, čo prichádzajú z veľkého súženia: oprali si rúcha a zbielili ich v Baránkovej krvi.  
Preto sú pred Božím trónom a dňom i nocou mu slúžia v jeho chráme. A ten, čo sedí na tróne, bude 
prebývať nad nimi.  Už nebudú hladovať ani žízniť, nebude na nich dorážať ani slnko, ani iná 
horúčosť,  lebo Baránok, čo je v strede pred trónom, bude ich pásť a privedie ich k prameňom vôd 
života. A Boh im zotrie z očí každú slzu." Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 510; 528, 665, 696) 

Tak ešte raz: Tesnou bránou je pokánie, ľútosť, priznanie si svojej hriešnosti. Úzkou cestou je láska 
k Bohu, ktorá je odpoveďou na Božiu lásku v Ježišovi Kristovi. Táto cesta nás zavedie do Kráľov-
stva, ktorého ovocím je láska k bratom, ktorých milujeme, skutočne milujeme. Z takejto vzájomnej 
lásky sa rodín Nebo – pretože Nebo je miesto, kde sa žije Boží Život a Božím Životom je práve táto 
láska. Kde je táto láska, kde takto v láske „bratia žijú pospolu“ (Ž 133,1), tam už na zemi existuje 
a je prítomné Nebo – čiže Cirkev, Božia Rodina veriacich. Tam, do nej nás neomylne a nezvratne 
vedie tesná brána i úzka cesta, ak sme sa na ňu skutočne vydali! 

Prečo by sme sa ale mali vôbec na takúto cestu vydať? Prečo by sme mali po Nebi túžiť? 

Pretože sme nespokojní. Sme nespokojní, ba čo viac! Sme nespokojní nie tým bežným spôsobom, 
akým sú ľudia okolo nás nespokojní neustále: som nespokojný s počasím, nespokojný s vládou, 
nespokojný s výplatou, nespokojný so zamestnaním, nespokojný s úrovňou školstva a zdravotníctva, 
nespokojný so susedmi a všetky tieto veci.  

Naša nespokojnosť ide omnoho hlbšie. Je to hlboká nespokojnosť so samou podstatou sveta, Vesmí-
ru, života a vôbec, nespokojnosť s tým, že veci nie sú, ako by mali byť. Že to, čo je normálne, je 
v skutočnosti nenormálne a to, čo je nenormálne, sa stalo normálnym. Že svet je otočený hore 
nohami. Teraz to vidíme. Jasne a zreteľne. Všetko je hore nohami. Všetko je zle. Úplne zle. Nič 
nesedí, ako by malo. Iní nás možno nechápu, ukazujú na to, že však pozri, stačí zmeniť politikov, 
vylepšiť legislatívu, odbúrať byrokraciu a otráviť suseda… dobre, suseda nie, stačí jeho otravného 
čokla… tak dobre, ani to nie… ale to ostatné sa dá a všetko bude lepšie. Ale oni nevidia to, čo my. 
Necítia to, čo my. Nechápu. Nerozumejú, že veci sú pokazené do omnoho väčšej hĺbky, a že pokiaľ 
nenájdeme niekoho, kto by dokázal napraviť, uzdraviť a prestavať od základu samotný Vesmír, tak 
žiaden šéf, žiaden politik ani žiadna legislatíva s tým nič nenarobia! To ako keby ste chceli spálený 
koláč vylepšiť tým, že ho pocukrujete alebo položíte na ozdobný tanier a tvrdili, že už je všetko 
napravené…  

Skúste si na chvíľu predstaviť normálny svet: Skvelá parta. Pred nikým nič nemusíte skrývať. 
Porozumenie. Podpora. Jeden za všetkých. Všetci za jedného. Spolupráca na všetkom. Prajnosť 
každého ku každému. Nie sú potrební žiadni právnici. Žiadni ochrankári. Slovo „súkromie“ v 
podstate stráca zmysel. Veda a technika a civilizácia napreduje míľovými krokmi, pretože nikto nič 
neskrýva, nikto nikomu nič nezávidí, nikto s nikým o nič nesúperí, každý každému pomáha a vďaka 
tomu sa nič nerobí zbytočne dvojmo či trojmo… Žiadna chudoba. Každý s každým sa delí vo veľkej 
radosti. Čo je normálnejšie, logickejšie, želateľnejšie, vítanejšie a prirodzenejšie, než takto žiť a 
konať?  

To je, mimochodom, dôvod príťažlivosti komunistickej utópie marxistov: je logická, prirodzená, 
normálna, efektívna, omnoho efektívnejšia, než kapitalizmus, ktorý je doteraz tým najlepším, čo 
svet dokázal vymyslieť. Preto toľko ľudí aj po tých všetkých hrôzach marxizmu a komunizmu stále 
fandia tejto predstave. Nikdy sa však neuskutoční… Znova a znova to skúšame. Voľby. Revolúcie. 
Vojny. Reformy. Aktivisti. Politici. Teroristi. Všetci sa usilujú o to, aby svet bol normálny. Chápe-
te? Celkom obyčajne normálny! A výsledok? Je nenormálny! Stále rovnako nenormálny!  

S hrôzou zisťujeme, že byť nenormálnym v nenormálnom svete je úplne normálne – až tak, že 
doteraz žiadna pozemská sila, žiadna pozemská moc s tým nedokázala nič urobiť, po dobrom ani po 
zlom. A s ešte väčšou hrôzou zisťujeme, že to, čo sa nám všetkým javí ako dobré, správne, priro-
dzené a normálne, je v skutočnosti tak nenormálne, že sa to doteraz nikdy, nikomu a nijako v tomto 
svete nepodarilo uskutočniť. Točí sa nám hlava, pretože si náhle uvedomujeme, že sme úplne 
a dokonale bezmocní – a potácame sa na hrane Pekla, strašlivého vo svojej normálnej nenormálnosti 
a nenormálnej normálnosti a nás zachvacuje panický strach, že tu ostaneme uväznení naveky, 
navždy, nezvratne a bez nádeje na únik. 

A tu zrazu… tu zrazu zaznieva Ježišov hlas: „Poďte ku mne! Počujete? Hej, vy tam, počujete ma? 
Poďte ku mne! Ja vás oslobodím! Ja vás z toho vyvediem von! Poznám cestu – Ja Som Cesta!“ 

Nebeská hudba pre naše uši a nebeská manna pre naše ubolené vnútro! 

Preto sme tu. Ježiš nám ponúka únik z tejto hrôzy. Ponúka nám cestu von z tohto blázinca, v ktorom 
sa bláznovstvo berie za normálnosť a kde sa blázni na seba usmievajú a potľapkávajú sa po pleciach 
natešení z toho, že sú blázni ako všetci ostatní naokolo… Preto sme sa stali kresťanmi, katolíkmi! 

UVAŽUJEME: 

„Až keď vás Syn vyslobodí, budete 
naozaj slobodní“ (Jn 8,36), vraví 
Ježiš – a presne o toto Mu ide: aby 
sme vo viere a nádeji v Neho 
„zanechali všetko“ – čiže tento 
nereálny a vymyslený svet hriechu – 
a vrátili sa späť do Božieho sveta, do 
Raja, kde Zem a pozemský život je 
len epizódou omnoho väčšieho 
celku. Aby sme zanechali svoje 
vymyslené a nereálne ja, zložené z 
tej neskutočnej fantasknej siete a 
omáčky myšlienok, strachov a túžob, 
sebectva a pýchy a znova boli tým, 
čím sme. A v okamihu, keď to 
spravíme a prebudíme sa do Božej 
reality, zrazu to zistíme a uvidíme 
naplno a na vlastné oči: Naozaj! 
Naozaj život podľa Evanjelia je 
úplne samozrejmý, prirodzený, 
logický, jediný možný a jediný 
rozumný. Ale len pre tých, ktorí sa 
prebrali z matrixu hriechu, ktorí 
otvorili oči do Reality, v ktorej 
vládne rozum a láska ruka v ruke: 
„Prebuď sa, ty, čo spíš, vstaň z 
mŕtvych a bude ti svietiť Kristus“ (Ef 
5,14)!  

Toto nám nedokáže priniesť žiadna 
morálka, žiadne hodnoty, žiadne 
pravidlá, žiaden zákon, áno, ani 
Desatoro. Toto prináša iba Ježiš. 
Toto je jadro, zvesť Jeho Evanjelia: 
„Vedzte, že sa priblížilo Božie 
kráľovstvo!“ (Lk 10,11) Vyslobode-
nie je na dosah ruky! 

DO PRAXE 

Zákon sa dá prijať tak, že ho dodr-
žíme. Evanjelium sa dá ale prijať iba 
vierou: „Kajajte sa a verte evanje-
liu“ (Mk 1,15), vraví Ježiš 
a pokračuje: „Kto uverí a dá sa 
pokrstiť, bude spasený; ale kto 
neuverí, bude odsúdený“ (Mk 
16,16). Predstavme si to takto, na 
príklade nového zamestnania: Príde 
za Vami priateľ a ponúkne Vám nové 
zamestnanie. Ešte ste tam neboli. 
Nevideli ho. Len o ňom počujete. Ale 
uveríte mu. Prídete na pohovor – 
uvidíte nejakého personálneho 
referenta, pokecáte s ním, ale stále 
ešte svoje zamestnanie ani nevidíte. 
Ale uveríte mu. Podpíšete zmluvu. 
Prídete prvý raz do roboty. Konečne 
niečo z toho uvidíte. Postupne stále 
viac. Poznávate. Dostanete prvú 
výplatu. A časom sa Vám tam začne 
dokonca páčiť. O Nebi tiež najprv 
počujeme. Uveríme, necháme sa 
poučiť a uzatvoríme zmluvu – dáme 
sa pokrstiť. Potom začneme podľa 
Kráľovstva žiť. Zažijeme Božiu 
priazeň. A časom to začneme 
milovať – pretože je to konečne tak 
úžasne úchvatne normálne! Začalo to 
ale vierou, ktorá zmenila naše 
myslenie, čiže pokánie, metanoia. 
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